
 
 
 
 

The research training group 2726 “The Sentimental in Literature, Culture, and Politics” at 
Friedrich-Alexander-University Erlangen-Nürnberg (funded by the German Research 

Foundation and the Federal and State Governments), established in April 2022, 
invites applications for the following positions: 

 
3 fully funded PhD positions 

(E-13 TV-L 65%) 
starting September 1st, 2025 for a duration of three years 

 
 
 

About Us: 

The research training group 2726 “The Sentimental in Literature, Culture, and Politics,” 
established in April 2022, is located at Friedrich-Alexander-University Erlangen-Nürnberg and 
funded by the German Research Foundation. We are an interdisciplinary research training group 
examining the forms and functions of the sentimental in literature, culture, and politics. The 
sentimental – understood as a communicative code – can be observed, described, and analyzed 
in various fields of symbolic interaction: in aesthetic articulations, cultural practices, and 
in political discourses. We research these manifestations with regard to culture-specific 
elements as well as transcultural patterns of the sentimental, developing systematic 
approaches to the subject matter. The disciplines collaborating in the research training 
group are American Studies, English Studies, Media Studies, Political Science, Chinese 
Studies, and Sociology. 

 
 
We offer: 

 A structured PhD program in an interdisciplinary setting 
 The chance to pursue a PhD project within the group’s research focus 
 Excellent supervision and guidance by a team of renowned and experienced researchers 
 An internship module 
 Flexible working hours 

 
 

Your Profile & Application: 

Applicants should hold a university degree equivalent to a Master’s or diploma in one of the 
participating disciplines or subject fields. Excellent language skills in English and/or German 



are required and have to be documented. The university offers one language course for each 
program member. 

 
Applications should include a curriculum vitae, transcripts of university degrees, a letter of 
recommendation, a list of publications, a 5-10-page synopsis of the planned research project, 
and a one-page summary of the synopsis, including a working schedule. 

 
Applications are to be submitted electronically as one pdf-file and addressed to the speaker of 
the research training group Prof. Dr. Heike Paul (Friedrich-Alexander-University Erlangen-
Nürnberg, Chair of American Studies, Bismarckstr.1, 91054 Erlangen; heike.paul@fau.de) by 
June 30, 2025. 

 
In its pursuit of academic excellence, FAU is committed to equality of opportunity and to a 
proactive and inclusive approach, which supports and encourages all under-represented groups, 
promotes an inclusive culture, and values diversity. FAU is a family-friendly employer and 
responsive to the needs of dual career couples. 

 
 
 

Further Information: 

Information on members,  advisors, thematic foci, and other open  positions can be found  at: 
https://www.sentimental.phil.fau.de/dfg-graduiertenkolleg-das-sentimentale/   

Please address all inquiries regarding the positions and the application process to: project-
sentimental@fau.de. 

 
 

 



 
 
 
 

Das Graduiertenkolleg 2726 „Das Sentimentale in Literatur, Kultur und Politik“ an der 
Friedrich-Alexander-Universität Erlangen-Nürnberg (gefördert von der Deutschen 

Forschungsgemeinschaft mit Mitteln von Bund und Ländern) schreibt im Rahmen seiner 
ersten Förderphase folgende Stellen aus: 

 
 
 

3 Promotionsstellen (m/w/d) 
 

(E-13 TV-L 65%) 
 

ab 01.09.2025 mit einer Laufzeit von drei Jahren 
 

Über Uns: 
 

Das Graduiertenkolleg 2726 „Das Sentimentale in Literatur, Kultur und Politik“ an der 
Friedrich-Alexander-Universität Erlangen-Nürnberg wird gefördert von der Deutschen 
Forschungsgemeinschaft und besteht seit 1.4.2022. Das interdisziplinäre Graduiertenkolleg 
beschäftigt sich mit Formen und Funktionen des Sentimentalen als kommunikativem Code in 
verschiedenen Feldern symbolischer Interaktion, wie ästhetische Artikulationen, kulturelle 
Praktiken und die Aushandlung politischer Ordnungsvorstellungen. Wir erforschen diesen 
sentimentalen Code im Hinblick auf kulturspezifische Ausprägungen wie transkulturelle 
Muster des Sentimentalen und entwickeln dabei systematische Zugänge zum 
Gegenstandsbereich. Beteiligte Disziplinen sind Amerikanistik, Anglistik, 
Medienwissenschaft, Politikwissenschaft, Sinologie und Soziologie. 

 
Wir bieten: 

 Ein strukturiertes Promotionsprogramm in einem interdisziplinären Umfeld 
 Die Möglichkeit, ein eigenes Promotionsprojekt zu verfolgen 
 Exzellente Betreuung durch ein Team von herausragenden und erfahrenen Forschenden 
 Die Möglichkeit, ein Praktikum bei einer außeruniversitären Partnerinstitution zu 

absolvieren 
 Flexible Arbeitszeiten 

 
 
 

Profil & Bewerbung: 
 

Voraussetzung für eine erfolgreiche Bewerbung sind ein Hochschulabschluss auf Master- 
Niveau (oder vergleichbar) in einem der beteiligten Fächer sowie hervorragende 



Sprachkenntnisse in Englisch und/oder Deutsch. Die Universität bietet einen Sprachkurs pro 
Kollegsmitglied um Sprachkenntnisse zu erlangen oder zu dokumentieren. 

 
Einzureichende Bewerbungsunterlagen umfassen neben Lebenslauf, Zeugnissen der 
Hochschulabschlüsse, Empfehlungsschreiben und Publikationsverzeichnis, ein 5-10-seitiges 
Exposé des geplanten Forschungsprojekts samt einseitiger Kurzfassung und Zeitplan. 

 
Die Unterlagen sind elektronisch einzureichen und in einer Pdf-Datei bis zum 30.06.2025 an 
die Sprecherin des Kollegs, Prof. Dr. Heike Paul (Friedrich-Alexander-Universität Erlangen-
Nürnberg, Lehrstuhl für Amerikanistik, Bismarckstraße 1, 91054 Erlangen, heike.paul@fau.de) 
zu richten. 

 
Die FAU versteht sich als moderner, weltoffener und familienfreundlicher Arbeitgeber. Wir 
begrüßen Ihre Bewerbung unabhängig von Ihrem Alter, Ihrem Geschlecht, Ihrer kulturellen und 
sozialen Herkunft, Religion, Weltanschauung, Behinderung oder sexuellen Identität. Haben Sie 
eine Schwerbehinderung oder sind schwerbehinderten Personen gleichgestellt, so 
berücksichtigen wir Sie bei wesentlich gleicher Eignung, Leistung und Befähigung bevorzugt. 

 
Weitere Informationen: 

Informationen zu Promovierenden, beteiligten Personen in den einzelnen Fächern, 
thematischen Schwerpunktsetzungen und anderen offenen Stellen sind unter 
https://www.sentimental.phil.fau.de/dfg-graduiertenkolleg-das-sentimentale/ zu finden oder 
können unter project-sentimental@fau.de erfragt werden. 

 
 

 


